
    از طریق رسانه ادله و ارزشهایی که در قرآن کریم وجود دارد را در جهان
توسعه دهیم

  

«همایش ملی دین و فرهنگ رسانههای نوین» عصر امروز با حضور دبیرکل مجمع جهانی تقریب مذاهب اسلامی

در دانشگاه صدا و سیما برگزار شد.

به گزارش خبرگزاری تقریب، حجت الاسلام والمسلمین دکتر حمید شهریاری دبیرکل مجمع جهانی تقریب مذاهب

اسلامی در همایش« ملی دین و فرهنگ رسانه های نوین» که عصر امروز در دانشگاه صدا و سیما برگزار شد،

اظهار کرد: ما باید متمرکز بر رسانه هایی شویم که موجبات تحول نوین را پدید آورده اند.

وی افزود:زمانی که میخواهیم همایشی را برگزار کنیم، بهتر است که بر رسانه های نوینی متمرکز شویم

که تحول ساز بودهاند و نه صرفا یک ابزار جدیدی برای انتقال محتوا چرا که ابزارهای جدید بر حسب

زمان و مکان تغییر پیدا میکنند.

دکتر شهریاری تصریح کرد: آنچیزی که برای ما حائز اهمیت و تحول ساز است، مفهوم شبکه ای شدن رسانه

ها است. شبکه ای شدن مفهوم جدیدی است که تصاعد شبکه ای را به دنبال دارد و در هر مرحله هزار

برابر میشود.

 دکتر شهریاری با طرح این سؤال که ما در صدا و سیما مخاطب گسترده داریم، اما باید نگاه کنیم و



ببینیم که برنامه هایمان چه تعداد مخاطب دارد؟ گفت: امروز باید رسانه ها تبدیل به رسانه تحولگرا

شوند. در واقع آن رسانه نوینی تحول گرا شده، که شبکه ای شده باشد، یعنی تصاعد شبکه ای که در آن

تولید و دریافت محتوا شکل بگیرد.

دبیرکل مجمع خاطر نشان کرد: ما امروز با مفهومی به نام "فرد رسانه"  روبرو شده ایم که موجب

تحول شده است، البته این را باید بدانیم که مفهوم شبکه ای شدن متاخر از ساخت اینترنت است.

دکتر شهریاری تصریح کرد: امروز متاسفانه مخاطب بین ۱۸ تا۳۰ سال صدا و سیما بسیار کم شده است،

اگر ما تنها به آمار و ارقام توجه کنیم، نمیتوانیم در مسیر شبکهای شدن قرار بگیریم و مرحله

شبکهای شدن به خوبی در ذهن مدیران تداعی نمیشود و متوجه تحول نمیشوند. در واقع آن تحول ایجاد

یک جامعه جدید است.

وی ادامه داد: این تحول باعث فرد رسانههای متکثر شبکه ای شده، یعنی هرکسی میتواند تولید کننده

و دریافت کننده به کل شبکه باشد، این امر تغییر اجتماعی ایجاد کرده است و باعث شده "رسانههای

نوین شبکهای شده" تبدیل به یک امر تحولی شوند و این مسئله حکومت ها را نگران کرده است.

دکتر شهریاری با بیان اینکه امروز افراد تبدیل به یک رسانه شده اند، گفت: شاهد هستیم که برچسبی

به افراد زده شده  است که تاکنون وجود نداشته و این یک تغییر ماهوی اجتماعی است.

دبیرکل مجمع جهانی تقریب ابراز کرد: در واقع تحول این است که هرکدام از ما حس کنیم خودمان یک

رسانه هستیم. امروز دیگر انسانها رقیب رسانه ملی هستند و این یعنی رسانهنوین تحولی.

دبیرکل مجمع جهانی تقریب مذاهب اسلامی ادامه داد:امروز اجتماع انسانی در معرض تغییر است و حس

رسانه ای شدن به انسانها دست داده است و کنترل آن، موقعیت جدیدی است که برای حاکمان کشورها

بسیار دشوار است.  انسانها تغییر پیدا کرده اند و به دارایی دست یافته اند که تاکنون نداشته اند.

وی تصریح کرد: فضای اجتماعی موقعیتی را ایجاد کرده است که مخاطب بیشتر از ۲دقیقه بر روی یک مطلب

تامل نمیکند. کارشناسان فضای مجازی به ما میگویند که باید در ۶ ثانیه اول مخاطب را جذب کرد.

دبیرکل مجمع جهانی تقریب مذاهب اسلامی اظهار کرد: برخی از اساتید و صاحب نظران پیشنهاد داده اند

که ما محتواهای دینی را کوتاه تر کنیم، درصورتی که ما در دین اسلام محتوای کوتاه و اثر گذار

بسیاری داریم که متاسفانه مورد غفلت قرار گرفته اند. برای مثال حکمت های حضرت علی(ع) از جمله این

محتواها به حساب میآید.

وی با اشاره به سوره فرقان آیه« فََلا تُطِعِ الْكَافِرِينَ وَجَاهِدْهُمْ بِهِ جِهَادًا كَبِيرًا



» اظهار کرد: همه ما باید به این مسئله توجه ویژه ای داشته باشیم؛در فقه اسلامی، جهاد ابتدایی

جهاد اصغر است که همان جهاد با مال به حساب میآید و دیگری جهاد اکبر است که انسان با نفس خود

میجنگد. جهاد کبیر بین دو جهاد اصغر و اکبر قرار دارد و به معنی رسانه ای بودن ما انسانها است. 

دکتر شهریاری ادامه داد: با جهاد کبیر و بر مبنای دین و رسانه، جهاد اصغر و اکبر باید به دنیا

صادر شود و  این مسئله احتیاج به رسانه دارد و این رسانهها به عنوان رسانه نوین تکلیفی را بر

گردن تک تک علما به خصوص صاحبان منبر و کرسی درس گذاشته اند که این جهاد را ادامه دهند.

 وی با بیان اینکه در آیه «فََلا تُطِعِ الْكَافِرِينَ وَجَاهِدْهُمْ بِهِ جِهَادًا كَبِيرًا»،

کلمه «بِهِ» اشاره به جهاد دارد، گفت: ما باید با محتواها، ادله و ارزشهایی که در قرآن کریم وجود

دارد را در جهان توسعه دهیم و از کفار تبعیت نکنیم.

دکتر شهریاری در پایان گفت: امروز همه نگران هستند که آیا جنگ میشود با خیر؟ حضرت امیر(ع) در

دوران خودشان و در سه جنگی که حضور داشتند زمانی که مشاهده کردند لشکریانشان در آخرین لحظه ها

خسته شده اند و آن را رها کردند، فرمودند که ای کاش شما را نمیشناختم. بنابراین امروز یکی از

بزرگترین آزمایشها حضور در میدان نبرد است همه میدانند که کشورما جنگ طلب نیست اما باید آماده

هرگونه حمله باشیم و دفاع کنیم وگرنه شامل حال این حدیث حضرت امیر میشویم.
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